
هـــفــتهنــامه
اقتصادنــوآوری
ســـــــالسوم
شـــــــــماره
صـــدوسیزدهم
ششــم بیستو
شــــــــهریور
۱ ۴ ۰ 2
صفـــحه  ۱6
6۰هــزارتومان

10

گفت وگو با فاطمه قیداری
مدیرعامل یوتاژن

آوردههایی
ازسفرکرونا

113

برررسیوضعیتاکوسیستمنوآوریدرگفتوگوبافعالاناینحوزهدراستانها

درجستوجوی
امیدازدسترفته

2

K A R A N G

ایجادپروازمستقیم
ازشنزنبرایواردات

کالاهایآیسیتی

13

مرزهاییکه
نبایدمحوشوند
محتوای تولیدشده توسط 
هوش مصنوعی مولد چه بلایی 
بر سر محتوای آنلاین می آورد؟

 مدیرعامل  منطقه ویژه اقتصادی
 فرودگاه پیام مطرح کرد 

12

سیستمرتبهبندی
توصیفی
راهحلجدید
مایکروسافت

حتی شوخی اش هم خنده دار نیست  آقای ضرغامی



شــــــــــــــمــــــــــــاره 113
26 شـــــــــــهریور 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

2

نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

 شاید دیگر باید به شنیدن جملاتی از 
زبــان مســئولان  کــه در آنهــا مــرز میان 
جدی و شوخی مشخص نیست، عادت کنیم. 
شــاید هــم دولت مــردان مــا عــادت کرده انــد 
خبرنگاران و سؤالات جدی آنها را با شوخی از سر 
خود باز کنند. عزت الله ضرغامی همین چند ماه 
گذشته با پیشنهاد ارائه سیم کارت بدون فیلتر 
به گردشــگران خارجی خبرســاز شــده بود و در 
این بــاره گفتــه بــود: »گردشــگران خارجــی باید 
حداقــل خدمــات را دریافــت کننــد. بعضــی 
دوســتان تحلیــل می کننــد کــه چــرا گردشــگر 
خارجی به ایران نمی آید که دلایلی 
دارد. یکــی از مهم تریــن نیازهــای 
ســکوهای  و  اینترنــت  آنهــا 

بین المللی و خارجی است.«

 زمانی که این صحبت ها 
بــه نقــل از ضرغامــی در 
رســانه ها منتشر شــد، مهم ترین 
سؤال این بود که چرا چنین حقی 
را بــرای گردشــگران خارجــی قائل 
هستیم، اما به مردم و کسب وکارهای ایرانی حق 
داشتن چنین امکانی را نمی دهیم. اخیرا اما وزیر 
گردشگری در حاشیه جلسه هیئت دولت درباره 
حضور رونالدو در ایران اظهار کرده است: »برخی 
می گوینــد رونالــدو بــه ایــران بیایــد تکلیــف 
ســیم کارتش چه می شــود؟ فکر می کنند ما در 
جیب خود سیم کارت آزاد داریم به رفقای خود 
می دهیم. چنین امکانی نداریم... . اگر رونالدو به 
ایران بیاید، باید سکوی بله و ایتا را نصب کرده و 
با خانواده و دوستان خود تماس بگیرد و به آنها 
بگویــد ایــن ســکوها را نصــب کننــد و از آنهــا 

استفاده کند؛ خیلی هم دلش بخواهد این کار را 
بکند.«

 این صحبت های عجیــب از زبان وزیر 
میراث فرهنگی و گردشــگری کشور در 
حالــی بیــان می شــود کــه ایــن روزهــا فضــای 
شبکه های اجتماعی مملو از محتواهایی است 
که در آنها پیشرفت کشورهای همسایه از جمله 
عربســتان در حــوزه فوتبــال بــا ایرانی مقایســه 
می شود که تنها دلخوشــی هواداران فوتبال در 
آن، حضور رونالدو به عنــوان بازیکن حریف در 
ورزشــگاه آزادی اســت؛ ورزشــگاهی کــه شــاید 
شــانس دیدن ســتاره بزرگ فوتبال جهــان را به 
از  اســتاندارد  شــرایط  نداشــتن  خاطــر 
فوتبال دوستان ایرانی بگیرد. در چنین شرایطی 
گفتــن اینکه رونالــدو بایــد دلش بخواهــد که از 
پلتفرم هــای ایرانــی اســتفاده کند، حتــی اگر به 
قصــد شــوخی هم بیــان شــده باشــد، شــوخی 

خنده داری نیست.

 وزیر گردشــگری که تا همیــن چند ماه 
پیش خــودش بــه ایــن موضــوع اذعان 
داشته که ارائه اینترنت آزاد به گردشگران یکی از 
مهم تریــن نیازهــای آنهاســت، اکنون بــا چنین 
لحنی درباره ارائه سیم کارت به رونالدو صحبت 
می کند؛ ابرستاره فوتبالی که اگر به ایران بیاید، 
احتمالاً مشهورترین فردی است که در سال های 
گذشته به کشــور ما ســفر کرده است. با چنین 
تغییــر رویکــردی چــه انتظــاری می تــوان از 
کســب وکارهای نوآورانــه بــه ویــژه در بخــش 
گردشگری داشت که به وعده هایی که مسئولان 

می دهند، امید داشته باشند. 

POINT OF VIEWدیدگاه

صحبت های ضرغامی درباره رونالدو، »بله« و »ایتا«

حتیشوخیاشهمخندهدارنیست
آقایضرغامی

وزیر ارتباطات مطرح کرد 

دلیلاختلالدراینترنت
ارتقایشبکهاست

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه 
جلسه هیئت دولت دلیل اختلال اینترنت در نیمه شب را 
ارتقای شبکه اعلام کرد. به گفته او کار ارتقای شبکه معمولاً 
در نیمه شب انجام می  شــود و اختلال در کیفیت اینترنت 
نیز به همین خاطر بوده و در برخی مناطق بین ساعت یک 
تا دو صبح اختلال در شبکه اینترنت مشاهده شده است. 
وزیر ارتباطات در خصوص دلیل کاهش سرعت اینترنت در 
حاشــیه جلســه هیئت دولت اظهار کرد: »در حال توسعه 
شبکه هســته مخابراتی کشور هســتیم. تجهیزات جدید 
در شبکه قرار می گیرد و ظرف شــش  ماه آینده ۵۰ درصد به 
ظرفیت لایه آی پی شــبکه اضافه می کنیم. این کار معمولاً 
در نیمه شب انجام می شود و برخی مناطق به   دلیل ارتقای 
شــبکه حــدود ســاعت یــک الــی دو نیمه شــب اختــلالات 

محدودی خواهند داشت.«

 درباره کاهش ســرعت اینترنت بــه اپراتورها 
اطلاع رسانی کرده ایم

زارع پور افزود: »کاهش کیفیت اینترنت از قبل به اپراتورها 
اطلاع رســانی شــده بود، اما تأکید داریم عموم مردم هم در 
جریان این امر باشند.« او در ادامه اظهاراتش در خصوص 
اینترنــت، در حاشــیه جلســه هیئت دولــت به خبرنــگاران 

گفت: »در دو سال گذشته ۷۷۰ روستای جدید به اینترنت 
متصل شده اند. از مجموع حدود ۵۰ هزار روستا، یک هفتم 
روســتاهای متصل شــده بــه اینترنــت در دو ســال اخیر در 
اســتان سیســتان و بلوچســتان بوده اســت. بیــش از ۱۵۰۰ 
میلیارد تومان هزینه شده و بیش از هزار کیلومتر فیبر نوری 
کشــیده شــده و تا پایان ســال همه روســتاهای سیستان و 

بلوچستان به اینترنت متصل می شوند.«

 برخورد با مافیای فیلترشکن ها
از موضوعات دیگری که زارع پور در حوزه اینترنت بیان کرد، 
بحث فیلترشکن ها بود. او اعلام کرد که برای برخورد با مافیای 
فیلترشکن نیازمند همکاری مجلس است. به گفته زارع پور 
نمایندگان بایستی با یک طرح دوفوریتی، بستر قانونی لازم 
برای برخورد با کسانی که از نیاز مردم سوءاستفاده و جیب 
خود را پــر می کننــد، فراهــم شــود. او در خصوص مبــارزه با 
فیلتر شکن ها اعلام کرد تنها کار فنی نمی تواند با این مسئله 
برخــورد کنــد و در این راســتا باید مجلس شــورای اســلامی 
راه حلی ارائه دهد. زارع پور گفت: »بارها گفته ام فیلترشکن 
باعث ایجــاد ناامنی در گوشــی مردم و کند شــدن ســرعت 
اینترنت می شود. همچنین مخاطرات زیادی به همراه دارد 

و نگرانی های نمایندگان هم بحق است.« 

وزیر اقتصاد اعلام کرد

استخراجرمزارزبهطوررسمیمجازاست
سیداحســان خاندوزی، وزیر امــور اقتصــادی و دارایی و 
سخنگوی اقتصادی دولت اعلام کرد که استخراج رمزارز 
مجاز اســت و افراد می توانند به صورت رسمی، عملیات 

ماینینگ انجام دهند.
خاندوزی دربــاره رمزارزها و نظر دولــت در این باره مطرح 
کــرد: »ســال گذشــته آیین نامــه اســتخراج رمزارزهــا بــه 
تصویــب رســید، امــا برخــی موضوعــات در موضــوع 
ذخیره سازی و خدمات مالی و تبادل رمزارزها و استفاده 
از آن در حــوزه پرداخــت هنوز حل نشــده و لایحــه ای در 
دســت تدویــن اســت تــا نظــرات دســتگاه های گوناگــون 
به صــورت یکجا آورده شــود و امیدواریم ایــن متن هم به 

تصویب برسد و به مجلس برود.«
خانــدوزی ضمــن تأکید بــر چالش هــای این حــوزه ادامه 
داد: »در اســفند ۱۴۰۰ رئیــس دولــت دســتوری خطــاب 
به معــاون اقتصــادی صــادر کردنــد تــا مــواردی از جمله 

تعیین تکلیف مقرراتی، شفافیت، رسمیت بخشیدن و 
تنظیم گری این بخش را در دســتور کار قرار دهند.« وزیر 
امور اقتصادی و دارایی و ســخنگوی اقتصادی دولت در 
ادامه گفــت: »امروزه اگــر فردی قصــد اســتخراج رمزارز 
داشــته باشــد، می توانــد طی مراحلــی به صورت رســمی 
اســتخراج را انجام دهد.« این اظهارنظر وزیر اقتصاد در 
حالی صورت می گیرد که فعالان صنعت ماینینگ ایران 
با چالش های متعــددی روبه رو هســتند، از جمله اینکه 
مراکز اســتخراج اخیراً با خاموشی های گسترده و یکباره 
و همچنین افزایش تعرفه برق بدون اطــلاع قبلی روبه رو 
بوده اند. از سوی دیگر این مراکز هنوز امکان بهره برداری 
از رمــزارز اســتخراج کرده خــود را ندارند، زیرا فــروش این 
رمزارزها در داخل کشور ممنوع است و بانک مرکزی نیز 
هنوز دستورالعمل استفاده از رمزارز استخراج شده برای 

واردات را ابلاغ نکرده است.
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رونالدو باید ایتا و بله نصب کند
ضرغامی گفت: »اگر  رونالدو به 
ایران بیاید باید بله و ایتا را نصب کرده و به 
خانواده و دوستان خود بگوید این سکوها 
را نصــب کننــد و از آن هــا اســتفاده کنــد؛ 
خیلی هم دلش بخواهد این کار را بکند.«

 برگزاری مجمع عمومی بانک آینده
مجمع عمومی فوق العاده بانک 
آینــده بعــد از ۵ ســال برگــزار شــد و حــق 
رای مازاد ســهام بانــک آینده را بــه وزارت 

اقتصاد واگذار کرد.

افزایش  تسهیلات به  
دانش بنیان ها

بررســی وضعیــت تســهیلات اعطایی به 
شرکت های دانش بنیان در پایان مردادماه 
۱۴۰۲ نشــان می دهد کــه این تســهیلات 
نســبت بــه مــدت مشــابه ســال گذشــته 

۲۶۱.۴ درصد افزایش داشته است.

مجوز سندباکس وزارت ارتباطات
وزارت  ســندباکس  مجــوز 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات در جلســه 
کارگــروه مدیریــت یکپارچــه و هماهنگی 

محیط های آزمون صادر شد.

گمرک تخصصی فاوا اولیــن همایش تخصصی خود را 
در فرودگاه پیام برگزار کرد. این همایــش با حضور اکبر 
قنبرپــور، مدیرعامــل منطقــه ویــژه اقتصادی فــرودگاه 
بین المللی پیــام برگزار شــد و او مــواردی را در خصوص 

فرودگاه پیام و گمرک تخصصی فاوا مطرح کرد.
 قنبرپــور اشــاره کــرد کــه طــی دو ســال گذشــته 
هدف گذاری ها به سمت جذب شرکت های دانش بنیان 

با اولویت واحدهای فناور بوده است.
او از افزایــش ســهم شــرکت های فعــال در حــوزه 
فناوری های نویــن در این منطقه بــه ۷۰ درصد خبر داد 
و با اشــاره به اینکه اســتقرار این شــرکت ها در راســتای 
تبدیل شــدن پیــام بــه قطــب اقتصــاد دیجیتال اســت، 
تصریــح کــرد: »در کنــار اســتقرار واحدهــای تولیــدی، 
وجود گمــرک البرز در ایــن منطقه و برقــرار بودن بخش 
ترانزیتی از دیگر مزیت های پیام اســت که می تواند راه 
تبدیل شــدن پیام به قطب اقتصــاد دیجیتــال را هموار 

کند.«
مدیرعامل منطقه ویــژه اقتصادی فــرودگاه بین المللی 
پیام با اشاره به مصوبه هیئت وزیران مبنی بر راه اندازی 

گمــرک تخصصــی فــاوا در منطقــه ویــژه اقتصــادی و 
فــرودگاه بین المللــی پیــام گفت: »بــا توجه بــه فرصت 
شــش ماهه بــرای راه انــدازی ایــن گمــرک، اقدامــات 
مرتبط با هدف تشــکیل تمام اجــزا و بخش های مرتبط 
به منظور خدمات رسانی هرچه بهتر به فعالان در حوزه 
فناوری های نوین از جمله آمــوزش نیروهای متخصص 

در دستور کار قرار گرفت.«
قنبرپور با اشاره به اینکه برقراری پروازهای شنزن به پیام 
و بالعکس نیز در اولویت قرار دارد، بیان کرد: »هدف از 
برقراری این پروازها این است که عمده مواد اولیه مورد 
نیاز تولیدکنندگان و فعالان حوزه آی تی و آی ســی تی را 

از این طریق فراهم کنیم.«
او ادامــه داد: »وقتــی از گمــرک تخصصــی صحبــت 
می کنیــم، معــادل این اســت کــه بخــش اول و مهم آن 
وجود خود گمرک است. واردکنندگان و صادرکنندگان 
در این گمرک باید به حوزه فاوا آگاه باشــند. در دســتور 
کارمان اســت کــه در این حوزه با ســازمان نظــام صنفی 
همکاری کنیم و بتوانیم با صادرکنندگان و واردکنندگان 

ادبیات مشترکی داشته باشیم.«

مدیرعامل منطقه ویــژه اقتصادی فــرودگاه بین المللی 
پیام در خصوص انبارداری در فــرودگاه پیام گفت: »ما 
انبارداری را خودمان انجام می دهیــم، اما فکر می کنیم 
که فرایند انبــارداری و توســعه آن را باید یــک مجموعه 

خصوصی حرفه ای بر عهده گیرد و انجام دهد.«
قنبرپــور اضافــه کــرد: »امــکان تخفیــف بــرای واردات 
محصــول توســط شــرکت ها ایجــاد شــده و بــرای 
محصولاتی که صادر شوند نیازی به پرداخت هیچ گونه 
عــوارض گمرکــی توســط صنایــع نیســت؛ همچنیــن 
انبارهــای گمرکــی در منطقه وجود دارد کــه محدودیت 
دو ماه مرســوم در گمــرکات از آن برداشــته شــده و تا دو 
سال نیز امکان اســتفاده از انبارها وجود دارد و گفتنی 
اســت شــرکت ها در صــورت تمایــل می تواننــد در کنار 
مجموعه هــای خــود اقــدام بــه ســاخت انبــار کــرده و از 
پرداخت هزینه نگهداری معاف شوند، زیرا ما به دنبال 
تسهیل امر واردات و صادرات از این منطقه هستیم.«

وی همچنیــن در ایــن همایــش اشــاره کــرد کــه در کنــار 
پروازهــای شــنزن، پیگیــر پروازهــای منظــم از دوبی نیز 

هست.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی 
فرودگاه پیام مطرح کرد 

ایجاد پرواز 
مستقیم از 

شنزن برای 
واردات کالاهای 

آی سی تی

طی ۱۰ سال گذشته اتفاق افتاد

رشد۲۰۰درصدی
کارتخوانهای

تراکنشدار
پایانــه  فــروش یــا دســتگاه کارت خــوان یکــی از ابزارهای 
پذیرش مهم در شبکه پرداخت الکترونیکی کشور است 
و بخش قابل  توجهی از معاملات نیــز از طریق این ابزار 
انجام می شود. بررسی آمار بانک مرکزی نشان می دهد 
تعداد پایانه ها فــروش تراکنش دار از تیرماه ســال ۱۳۹۲ 
تا تیرماه ۱۴۰۲ رشدی معادل ۲۰۴ درصد داشته است.

تعــداد دســتگاه های کارت خــوان همــواره از ایــن  جهت 
که ایران جزء ســه کشــور اول در تعداد کارت خــوان بوده 
و تعداد زیــادی از این پایانه هــای فروش نیــز غیرفعال و 
خــراب اســت، بحث برانگیز بــوده اســت. در ایــن زمینه 
در راســتای قانــون پایانه هــای فروشــگاهی، نســبت بــه 
ســامان دهی کارت خوان ها اقدام شــد، اما ایــن موضوع 
نیــز تأثیــر چندانــی در کاهش تعــداد پایانه هــای فروش 

نداشت.
بر اســاس آمار بانــک مرکــزی از رونــد تعــداد پایانه های 
فروش تراکنش دار در تیرماه ۱۳۹۲ دو میلیون و ۶۲۲ هزار 
و ۸۸۵ دستگاه بوده که در تیرماه ۱۴۰۲ به هفت میلیون 

و ۹۷۵ هزار و ۸۹۲ دستگاه رسیده است.

 چهــار اســتان بــا بیشــترین کارت خــوان 
تراکنش دار

همچنیــن، تعــداد پایانه هــای فــروش تراکنــش دار بــه 

تفکیــک اســتان ها نشــان می دهــد در ایــن بــازه زمانــی 
۱۰ساله پس از استان تهران، استان های خراسان رضوی، 
اصفهان و فارس بیشــترین پایانه فــروش تراکنش دار را 

دارند.
البتــه از تیرمــاه ۱۳۹۲ تــا ۱۳۹۵ اســتان اصفهــان پس از 
اســتان تهــران بیشــترین پایانــه فــروش تراکنــش دار را 
داشته، اما از سال ۱۳۹۶ استان خراسان رضوی این رتبه 
را کســب کرده و تا تیرماه ۱۴۰۲ نیز این رتبه را در اختیار 

داشته است.
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

بررسی چالش های سرمایه گذاری جمعی در گفت وگو با 
مهرداد یزدانی، هم بنیان گذار پلتفرم کرادفاندینگ آی فاند

ابهامدرآینده
عاملگرانیپول

مالــی،  تأمیــن  ابزارهــای  از  یکــی 
کرادفاندینگ یا تأمیــن مالی جمعی 
اســت. در ایــن روش بــا مشــارکت 
تعداد زیادی سرمایه گذار، تمام 
یا بخشی از ســرمایه مورد نیاز 
یک طرح، پروژه یا یک فعالیت 
مشــخص جمــع آوری می شــود و 
در اختیــار شــخص متقاضــی قــرار 
می گیرد. این ابزار از جمله راهکارهایی 
است که انتظار می رود بتواند برای شرکت های اکوسیستم 
نــوآوری در زمینــه تأمیــن ســرمایه کــه یکــی از چالش های 
اصلی آن اســت، نقش مؤثری داشته باشــد. اما این حوزه 
نیــز بــا توجه بــه شــرایط اقتصــادی کشــور بــا چالش هایی 

همراه است. 
مهرداد یزدانی، هم بنیان گذار پلتفرم کرادفاندینگ آی فاند 
دربــاره عوامــل مؤثــر در بــروز چالــش ســرمایه گذاری برای 
شــرکت های اســتارتاپی با تأکید بر جدی بودن این چالش 
می گویــد: »شــرکتی بــرای دریافت ســرمایه به مــا مراجعه 
می کند و این توان را دارد که ۳۲ الی ۳۷ درصد سود بسازد؛ 
وقتی ســراغ ســرمایه گذار می رویم و نرخ طرح را می گوییم، 
حتی اگر ســرمایه گذار باانصافی باشــد، می گوید برای من 
توجیه اقتصادی ندارد که با سود کمتر از ۴۰ الی ۴۵ درصد 
سرمایه گذاری کنم. در واقعیت نرخ های سود بیشتر از این 

مقدار هم برای سرمایه گذاری مطرح می شود.«
به گفته او دلیل اصلی بالا رفتن نرخ سود این است که ابهام 
در فضای اقتصادی کشــور زیاد شــده اســت. او در این باره 
ادامــه می دهــد: »در شــرایط فعلــی افــراد در عمــل از فردا 

هیچ اطلاعــی ندارند و هیچ تحلیلــی از آینــده و اتفاق هایی 
که قرار اســت بیفتد، وجود ندارد. این مسئله باعث گرانی 
پول شده و نرخ ســود را برای کسانی که ســرمایه دارند، بالا 
می برد. سرمایه گذار می گوید در حالی که تورم کشور نزدیک 
۴۵ الی ۵۰ درصد است، من چطور ســرمایه ام را با سود ۳۵ 
درصد در اختیار کسی قرار دهم. در واقع با این کار سرمایه 
خــودم را کوچک می کنــم و این معاملــه برای ســرمایه گذار 

زیان بخش است.«

 شــرکت ها تــوان پرداخــت ســودهای بــالا را 
ندارند

از ســویی شــرکت ها تــوان پرداخــت ســود بیشــتری کــه 
ســرمایه گذاران را راضــی کنــد، ندارنــد. یزدانی با بیــان این 
مســئله ادامه می دهد: »در حال حاضر شــاید یک نیروی 
کار زندگــی اش بــا ۲۵ الی ۳۰ میلیــون تومان اداره شــود، اما 
حقوقی کــه یــک شــرکت تــوان پرداخــت آن را دارد، ۱۵ الی 
۲۰ میلیون تومان است. در چنین شرایطی شرکت در حال 
پرداخت حقوق با بیشترین توان مالی خود است و از طرف 
دیگر نیــروی کار در حال کار کردن بــا حداقل حقوق ممکن 
است؛ در نتیجه در این رابطه شرکت و نیروی کار هیچ کدام 
راضی نیستند و نیروی کار به دنبال شرکتی است که بتواند 
حقوق بیشتری دریافت کند و از طرفی شرکت هم به دنبال 
نیــروی کار ارزان تری می گــردد. ماجرای تأمیــن مالی هم به 
همین شکل است و سرمایه گذار همیشه دنبال جایی است 
که آورده مالی بیشــتری برایش داشــته باشــد و شــرکت ها 
هم به دنبال ســرمایه ای هســتند که ســود کمتری بابت آن 

پرداخت کنند. 

مدیرعامل »رایچت« می گوید 
اگر سرمایه گذاری خوب روی 
استارتاپ های شهرستان ها 

اتفاق بیفتد، می تواند به بهبود 
فضا کمک کند

تلاشهابرای
زندهماندناست

نهرشد

این روزها خبرهایی که از فعالان اکوسیستم در تهران 
بــه گــوش می رســد، چنــدان جالــب و امیدوارکننــده 
نیست. این در حالی است که کسب وکارهای نوآور در 
شــهرهای دیگر کشور از ســخت  تر بودن شــرایط  خود 
نســبت بــه پایتخــت و تلاش هــای مضاعفــی کــه برای 
زنده نگه داشــتن خود دارند، می گوینــد. قادر صادقی، 
مدیرعامــل »رایچــت« دربــاره شــرایط اســتارتاپ ها 
و کســب و کارهای نــوآور در شهرســتان ها می گویــد: 
»مسائلی که سال گذشته در کشــور رخ داد و قطعی و 
محدودیت های اینترنت، فضای اکوسیستم کل کشور 
را تحت تأثیر قــرار داد، اما شــرایط برای شهرســتان ها 
به مراتب ســخت تر از تهران اســت. ســرعت بازیابی و 
بهبود وضعیت در شهرســتان ها در مقایســه با تهران 
کندتر است. در شهرستان ها اکوسیستم همچنان در 
کما به ســر می برد؛ به ایــن دلیل که جامعه اســتارتاپی 

علی بنائی، مدیر ارتباطات پی پینگ
درباره وضعیت اکوسیستم نوآوری می گوید

درجستوجویامیدازدسترفته

INTERVIEWگفت وگو

درک وضعیــت اکوسیســتم نــوآوری زمانــی 
ممکن است که شــاخصی را تعریف کنیم و با 
بررســی آن در گذر زمان، به درکــی از وضعیت 
فعلــی برســیم. علــی بنائــی، مدیــر ارتباطــات 
شرکت پی پینگ شاخص »امید« را پیشنهاد 
می دهد و می گویــد: »از آنجــا کــه اندازه گیری 
امید به سختی ممکن است، می توان »میزان 
ســرمایه گذاری« را به عنــوان معادلــی بــرای 
شــاخص امیــد در نظــر گرفــت؛ بــه ایــن معنــا 
که هرجا میزان ســرمایه گذاری بیشــتر باشد، 

احتمالاً میزان امید نیز بیشتر خواهد بود.«

کاهــش اخبــار ســرمایه گذاری 
یعنی کاهش امید

علی بنائی دربــاره وضعیت ســرمایه گذاری در 
اکوسیســتم نــوآوری توضیــح می دهــد: »اگــر 
شرایط را بر اساس میزان سرمایه گذاری بررسی 
کنیــد، تعــداد اخبــاری که دربــاره ایــن موضوع 
وجــود دارد، از ســال ۱۳۹۷ بــه ایــن ســو عموماً 
کاهشی بوده؛ تا جایی که آخرین خبری را که از 
سرمایه گذاری در اکوسیستم نوآوری شنیدیم، 
به سختی به خاطر می آوریم.« به گفته بنائی، 
این کاهــش ســرمایه گذاری معادل افــول امید 
اســت و می تــوان نتیجــه گرفــت کــه ریســک 
فعالیــت در اقتصــاد دیجیتــال و اکوسیســتم 

نوآوری به شدت افزایش یافته است.

اقتصــاد دیجیتــال در گوشــه 
رینگ

امــا چــه عواملــی باعث شــده کــه امید تــا این 
اندازه کاهش یابــد؟ آیا همه جا شــرایط به این 
شکل است؟ مدیر ارتباطات پی پینگ توضیح 
می دهــد: »این معادلــه دو جواب دارد. پاســخ 
عمومی آن که برای عموم افراد صدق می کند، 
حاکی از فشــار اقتصادی- اجتماعی است که 
همــه را تحت  تأثیر قرار داده اســت. اما پاســخ 
عمومی معادله که مختص اکوسیستم نوآوری 
اســت، همــان بحــث کاهــش ســرمایه گذاری 
است که مسیر اقتصاد دیجیتال را نسبت به 
ســایر بخش های اقتصادی به شــدت ناهموار 

می کند.«

قصه غم انگیز مهاجرت
علاوه بر مسائلی که ادامه مسیر را در 
داخل کشور سخت می کند، شاهدیم که در آن 
سوی مرزها کشورهای همســایه مانند ترکیه، 
عربســتان و امارات با اکوسیســتم هایی پویا و 
حاصلخیز چشــم انتظار نیروهــای متخصص 
و باتجربه انــد. نتیجــه فشــارهای درونــی و 
اســتقبال های بیرونــی، یکــی از غم انگیز ترین 
قصه هــای اکوسیســتم اســت؛ مهاجــرت. 
او بــا بیــان ایــن توضیحــات دربــاره مهاجــرت 
نیروهای متخصص می گوید: »پی پینگ یکی 
از هم بنیان گــذاران خــود را به دلیــل مهاجــرت 
از دســت داده و به خوبــی می دانیــم کــه وقتی 
هم بنیان گذاری مهاجرت می کنــد، چه خلئی 
ایجــاد می شــود. ماجــرا بــه همین جــا ختــم 
نمی شــود؛ در همیــن تابســتانی کــه گذشــت 
دو نفر از اعضــای پی پینگ به دلیــل مهاجرت 
بــا مــا خداحافظــی کردنــد.« بنائی بــرای درک 
آسیب های مهاجرت روی اکوسیستم نوآوری، 
به نقطــه مقابــل آن یعنی مهاجــرت معکوس 
اشــاره می کنــد: »فــردی را در نظــر بگیریــد که 
از ایــن کشــور مهاجرت کــرده، امــا بــا توجه به 
شرایط داخلی و امیدی که احساس می کند، 
تصمیــم می گیــرد بــه وطن خــود برگــردد و 
همین جا خلق ارزش کند. ثمره یکی از این 
مهاجرت های معکوس که زندگی همه ما 
را تحت  تأثیر قرار داده، »اسنپ« است. 
شــهرام شــاهکار یکی از هم بنیان گذاران 
اسنپ اســت که پس از ســال ها زندگی و 
فعالیت در کشورهای توسعه یافته، به یمن 
مهاجرت معکوس و همراهان توانمند خود، 
اســنپی را بنا کرد کــه تنها یکی از ثمــرات آن، 
حل مشکل مزمن حمل ونقل است؛ مشکلی 
که به قول دکتر ســتاری، نهادهای مسئول در 

حل آن ناکام بودند.«

ادامه در صفحه 5
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گفت وگو با سیدمحمدصادق میری، بنیان گذار و مدیرعامل استارتاپ استودیو سلام 

توقف۹۹درصد
استارتاپهایقدیمی

حسین حاجی زاده،  
هم بنیان گذار خانه  نارنجی، 

از هدر رفت فرصت های 
بندرعباس می گوید

فرصتهابیشمار
استاما...

بــا اینکــه فرصت هــای بی شــماری در 
بندرعبــاس وجــود دارد و حوزه هــای 
در شــکل گیری  متنوعــی می تواننــد 
کســب و کارهای نــوآور ســهیم باشــند، 
متأســفانه ایــن اتفــاق نمی افتــد. مــا 
در بندرعبــاس ظرفیت هــای متنــوع و 
بســیار بالایی در زمینه  هــای دریا، نفت، 
کشتی ســازی، حمل و نقل و گردشــگری 
داریم، اما مع الأسف حول این ظرفیت ها، 
کســب و کارهای نــوآور شــکل نمی گیرد. 
در فضــای فعلــی نــوآوری بندرعبــاس 
ناامیــدی بســیار زیــادی وجــود دارد. 
تمــام اســتارتاپ هایی کــه از ســال ۱۳۹۸ 
شکل گرفته بودند، شکســت خوردند و 
دیگر وجود ندارند. کســانی که متصدی 
نوآوری هستند نیز کوچک ترین درکی از 
مفاهیم نوآوری و اســتارتاپ ها ندارند. از 
طرفی مشــکل بزرگ تر ما بحــث آموزش 
اســت. منتورینگ و آموزش چالش های 
اصلی بچه های اکوسیســتم بندرعباس 
اســت. ســال ۱۳۹۶ اســتارتاپی در شــرف 
شکل گیری بود که می خواست در زمینه 
داروخانه هــای آنلایــن فعالیت کنــد؛ اما 
به دلیل اینکه آموزش خوبــی ندیده بود، 
نمی توانســت ایــده ارائه دهــد. بچه های 
اکوسیســتم بندرعباس کمتــر فضاهای 
نوآوری حرفه ای را دیده انــد و تجربه آنها 
از تعامل با تیم های بزرگ و استارتاپ های 
موفــق بســیار کــم بــوده اســت. از طرفــی 
موازی کاری هــا و ورود نهادهــای دولتــی 
و شــبه خصوصی در فضــای کســب وکار 
بندرعبــاس هــم آســیب زیــادی بــه ایــن 
فضا زده است. مثلاً در صنعت شیلات، 
بنیاد برکــت و بنیــاد احســان با قــدرت و 
توانی که دارند به اکوسیســتم 
کســب و کاری بندرعباس 
وارد شدند و بدون در نظر 
گرفتن سابقه این صنعت 
و اینکه چه ظرفیت هایی 
در حوزه هــای نــوآوری از 
قبل برای شیلات جنوب 
کشور وجود داشته، تمام 
ســاز و کار کســب و کارهای 
کوچک و نوپا را بر هم زدند. 
مســلماً یــک اســتارتاپ توان 
رقابــت بــا چنیــن 
نهادهایــی را 

ندارد. 

INTERVIEWگفت وگو

ایمان قربانی،  مدیر خانه خلاق و 
نوآوری گیلان درباره عوامل عدم رشد 

استارتاپ های شهرستان می گوید

قهرمانهای
الهامبخش

کوچک بودن بــازار و قرارگیــری در موقعیت شهرســتان 
مهم ترین عاملی است که اجازه نمی دهد استارتاپ ها 
در نیمه عمرشان بتوانند مسیر رشد سریع را طی کنند. 
اکثر استارتاپ هایی که در شهرستان دید بلندمدت تری 
دارند، به این فکر می کنند که بتوانند یک شعبه یا دفتر 
در تهران داشــته باشــند و این موضــوع را به عنوان یک 
شتاب رو به جلو یا اســتراتژی توسعه در نظر می گیرند. 
بسیاری از اســتارتاپ های شهرستانی ســعی می کنند 
بتواننــد نقــش یــک اســتارتاپ تهرانــی را بــازی کننــد. 

مشــتریانی هم که در کشــور وجود دارند دوست دارند 
بــا اســتارتاپ های تهرانــی کار کننــد. بــا ایــن حــال، مــا 
نمونه های موفق زیادی در گیلان داریم. وجود استارتاپی 
مانند جاجیگا در اکوسیستم گیلان اگر سود شخص به 
شخص نداشته باشد، قطعاً نبودنش ضرری بزرگ برای 
همه خواهد بود. با وجود چنین الگوهــای قهرمانانه ای 
تیم های کوچک تر هم انگیزه پیدا می کنند و با تاب آوری 
بالاتــری کارشــان را ادامه خواهنــد داد. الگوهــای موفق 
دیگــری ماننــد میهــن  وب هاســت، تســمینو، آقــای 

سیدمحمدصادق میری، بنیان گذار و مدیرعامل استارتاپ 
استودیو سلام در مورد این مجموعه که فعالیت خود را از دو 
سال پیش آغاز کرده، می گوید که استودیو سلام هم تیم های 
اســتارتاپی تشــکیل می دهد و هم روی تیم های استارتاپی 
خارج از مجموعه ســرمایه گذاری می کند. به گفته میری تا 

امروز نزدیک به ۳۰ تیم به استودیو ســلام مراجعه کرده اند 
که از میان آنها ۱۰ تیم پذیرش شــده اند. ســه تیم شکست 
هم خورده اند و در حال حاضر هفت تیم باقی مانده  است. 
بنیان گذار سلام توضیح می دهد: »سلام تا امروز توانسته ۲۶ 
سرمایه گذار خارجی جذب کند. برخی از این سرمایه گذاران 

ایرانی های مقیم خارج هستند. سایر آنها نیز ملیت ایرانی 
ندارند و خارج از کشــور زندگی می کننــد. در کل تمامی این 
۲۶ نفر ساکن خارج از ایران هستند. ما توانستیم این افراد 
را قانــع کنیم که به شــبکه ســرمایه گذاران ســلام بپیوندند. 
تاکنون قریب به ۳۰۰ میلیارد تومان ســرمایه گذاری محقق 
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سارا راد، هم بنیان گذار ابر دراک ضمن اشاره به این موضوع 
کــه اکوسیســتم اســتارتاپی شــیراز یکــی از قدیمی تریــن 
اکوسیستم هایی اســت که در ایران شکل گرفته، می گوید: 
»از ســال های گذشــته  رویدادهایی به طور منظم در شــیراز 
برگزار می شــدند. علاوه بــر آن، دورهمی ها و مســابقه هایی 

که جنبه آموزشــی داشــتند هم 
برقرار بودند.«

او معتقد است با توجه به اینکه 
شیراز یکی از کلان شهرهاست، 
کشــور  جنــوب  در  می توانــد 
فرصت های خوبی را برای نوآوری 
و تشــکیل تیم هــای اســتارتاپی 

ایجاد کند.

 فرازوفرود اکوسیستم 
استارتاپی شیراز

هم بنیان گــذار ابــر دراک توضیح 
می دهد: »استارتاپ های خیلی 

قدیمی ای هم در شیراز وجود دارند که نتیجه همان رویدادها 
و دورهمی ها هستند.

اکوسیستم استارتاپی شیراز توانست در این سال ها ارتباط 
خوبی بــا اکوسیســتم تهــران برقــرار کنــد. این تعامــلات به 
یکپارچه سازی این اکوسیستم در کل کشور کمک می کرد. 
یکســری از شــتاب دهنده های خصوصــی هــم در شــیراز 
شــکل گرفتند و شــروع به کار کردنــد. این شــتاب دهنده ها 
از متخصصان حوزه کســب وکار و ســایر حوزه هــای مرتبط 

دعوت کردند.
ســرمایه گذاری های خوبــی هــم در ایــن شــتاب دهنده ها 
انجام شد. این شــتاب دهنده ها باعث شــدند اشتیاقی که 
در دورهمی ها و رویدادها وجود داشــت، بــه ارتباط جدی تر 
و حرفه ای تــر تبدیل شــود. این شــتاب دهنده ها به  واســطه 
ارتبــاط خوبــی کــه بــا تهــران 
داشتند، سعی می کردند شبکه 
مــورد نظــر اســتارتاپ ها را برای 
جذب سرمایه،  تعامل و آموزش 
فراهم کنند. خاطرم هســت که 
شــتاب دهنده های بزرگ تهران 
در دورهمی های شــیراز حضور 

داشتند.
مســئله  دیگــر  بیــان  بــه 
شبکه ســازی کــه بســیار مهــم 
هــم اســت، به خوبــی توســط 
ایــن شــتاب دهنده ها اتفــاق 

می افتاد.«
راد ادامه می دهد: »اما متأسفانه از سال ۱۳۹۹ به دلیل کرونا 
تیم های استارتاپی این شتاب دهنده ها دورکار شدند. با توجه 
به اینکه این اســتارتاپ ها بدنه قوی ای ندارند و به حمایت، 
مربی و تســهیلگری مداوم نیاز دارند، به نظر من دورکاری و 
کرونا به این شتاب دهنده ها ضربه زد. البته شرایط اقتصادی 

هم بسیار تأثیرگذار بوده است.«
به گفته او مهاجرت استارتاپ های قدیمی تر و قوی تر شیراز 
هم از عوامل دیگری است که به اکوسیستم استان ضربه زده 

است. بسیاری از استارتاپ ها به دلیل مشکلات دور بودن از 
مرکز تصمیم گرفتند که در تهران فعالیت خود را ادامه دهند. 
تعداد زیادی از آنها هم به خارج از کشــور مهاجرت کردند. 
او می افزاید: »در کل این شــتاب دهنده های خصوصی هم 
به دلیل اینکه حمایــت لازم را دریافــت نمی کردند، تعطیل 
شدند. در حال حاضر تقریباً دیگر شتاب دهنده خصوصی 
همچون سابق وجود ندارد. هنوز شتاب دهنده ها و گروه های 
استارتاپی در شیراز وجود دارند، اما خبری از شور و هیجان 

چند سال گذشته وجود ندارد و قدرت قبل را ندارند.«

 پتانسیل های شهر شیراز برای جذب منابع 
انسانی

راد در مورد پتانســیل های شــهر شــیراز بــرای اســتارتاپ ها 
و جذب نیروهای انســانی می گویــد: »شــیراز از چند جنبه 
پتانسیل خوبی دارد و می تواند منابع انسانی متخصص را از 
شهرهای دیگر جذب کند. یکی از این پتانسیل ها دانشکده 
برق، مهندســی و کامپیوتر شــیراز و پروژه های این شــهر در 
زمینه برق و آی تی هستند. عامل دیگر پروژه های نفتی شیراز 
است. به علاوه ســبک زندگی در شــیراز هم از دیگر دلایلی 

است که مهاجران را جذب می کند.«
راد در این خصوص اضافه می کند: »در سال گذشته در ابر 
دراک چنــد نیرو به ما ملحق شــدند کــه مهاجرت معکوس 
داشتند. این نیروها از شــرایط فعلی زندگی شان نسبت به 
قبل راضی تر هستند. افراد زیادی بودند که به خارج یا تهران 
مهاجرت کرده بودند، اما الان دوســت دارند به اکوسیستم 
شیراز کمک و با آن ارتباط برقرار کنند. همین مسئله باعث 

رویخلقارزش
تمرکزکنیم

نگاهی به شرایط اکوسیستم نوآوری شیراز در گفت وگو با سارا راد، هم بنیان گذار ابر دراک 

برنامهمدونشهری
براینگهداری
متخصصان

 بــرای پرداختــن بــه وضعیــت 
منابع انسانی در شهرهای دور 
از مرکز، ابتدا باید از خودمان بپرســیم 
استان های کشور چه مزیت های رقابتی 
با تهــران و کلان شــهرها می توانند ارائه 
دهند. اگر چنین فاکتــوری را اصل قرار 
دهیــم، بــه ایــن موضــوع می رســیم که 
هرچه از تهران فاصلــه بگیریم، چالش 
کمبــود فرصت هــای شــغلی بیشــتر 

نمایان می شود.

 در ایــن خصــوص اســتان های 
شمالی شاید به دلیل مسافت 
کمتر با تهران و راه های دسترسی بهتر 
در  متخصصــان  شــرکت  امــکان  و 
کنفرانس هــا و دورهمی هــای علمــی از 
بــرای  بهتــری  شــانس 
میزبانــی فریلنســرها و 
نومدهــا  دیجیتــال 
برخوردارنــد و در نهایــت 
گروه هــای  می تواننــد 
کوچــک علمــی خــود را 

داشته باشند.

 نکته مهــم دیگر 
ایــن اســت کــه 
گاهی حضور یک نیروگاه، پالایشگاه یا 
یــک مرکــز صنعتــی بــزرگ دانش بــر 
می تواند به تجمع متخصصان و تکثیر 
آنها، ناشی از سرریز دانش کمک کند، 
امــا همچنــان کیفیــت زندگی و ســطح 
درآمــد از اهمیــت ویــژه ای برخــوردار 
اســت. برای اســتان های کم برخــوردار، 
مهم ترین رقیــب برای جــذب نیروهای 
متخصــص، البتــه قبــل از کشــورهای 
خارجی، کلان شهرهای مجاور هستند. 
بنابرایــن برنامــه مــدون شــهری بــرای 
نگهداری متخصصــان در ایــن مناطق 
بــا   ً اهمیــت ویــژه ای دارد. طبیعتــا
مهاجرت نیروی متخصص جایی برای 
توســعه اکوسیســتم متصور نیستیم، 
اما به طور کلی زمانی می توانیم از جذب 
سرمایه حرف بزنیم که زیرساخت های 
حیاتی برای توســعه فضــای کارآفرینی 
وجود داشته باشد. فضای کار اشتراکی 
)حمایت هــای دولــت محلــی(، حضور 
شرکت های بزرگ و اتمســفر بانشاط و 
پویــا بــرای شبکه ســازی کمــک قابــل 
ملاحظــه ای بــه ایجــاد زیرســاخت 

می کند.

POINT OF VIEW دیدگاه

 عادل اصغرزاده، بنیان گذار لیروفا که در شهر بجنورد 
فعال اســت، وضعیــت منابــع انســانی متخصص در 
استان خراســان شــمالی را با کلمه »فاجعه« توصیف 
می کنــد و می گویــد: »ایــن وضعیــت مختــص حــوزه 
دیجیتــال و کســب وکارهای نــوآور نیســت و مــا در 
ســایر حوزه های کاری نیــز با چنیــن مســئله ای روبه رو 

هستیم.« 
او می افزایــد: »اغلــب افــرادی کــه بــرای یــک موقعیت 
شــغلی مراجعه می کنند، توانایی لازم برای قرار گرفتن 
در آن موقعیــت را ندارنــد. بــرای حــل ایــن مســئله در 
بخش هایی که امکان دورکاری وجود دارد، از نیروهای 
متخصص خارج از ایران یا نیروهای متخصصی که در 
شــهرهای دیگر زندگی می کنند، اســتفاده می کنیم.« 
عادل اصغرزاده با اشاره به اینکه اخیراً برای راه اندازی 
یــک پــروژه در حــوزه فنــاوری اطلاعــات بــه بخش های 

دولتــی و پارک علــم و فنــاوری مراجعــه کــرده، اما هیچ 
حمایتی صورت نگرفته، اظهار می کند: »در استانداری 
خراسان شمالی آماری به من ارائه شد که از جنبه های 
مختلف باعث تأسف است. بر اســاس آمار ارائه شده 
امســال تنهــا ۴۰ میلیــارد تومــان بودجه بــه طرح های 
توسعه این اســتان اختصاص داده شــده که برای یک 

استان مبلغ بسیار کمی است.«
او ادامــه داد: »از ســویی دیگــر کارمنــدان اســتانداری 
می گوینــد کــه بــا گذشــت چنــد مــاه از ســال جدیــد، 
توانســته ایم کمتــر از دو میلیــارد تومان از ایــن بودجه 
را پرداخــت کنیــم.  ایــن یعنی طرحــی نیامده کــه برای 
انجام کاری درخواست حمایت داشته باشد. از طرفی 
دریافــت چنین حمایت هایی شــرایط بســیار ســختی 
دارد و اگر کســی بخواهد در این زمینه اقدام کند، باید 
ضامــن و ســند فراهــم کنــد. همچنیــن فــرد متقاضی 
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BIG COMPANIES

قاضی به نفع اپل رأی داد

دعوایاپلو
ریووس

در ماه مــی ۲۰۲۲، اپل گزارشــی 
منتشر و در آن قید کرد: »اپل از 
اســتارتاپ ریووس به دلیل نقــض قانون 
اســرار تجاری و به  کار گرفتن مهندســان 
سابق این شرکت و اخذ اطلاعات از آنها 
در مــورد تراشــه های اپــل شــکایت 
می کنــد.« در واقــع در ایــن گــزارش ذکــر 
شده بود اپل به دو دلیل ۱. نقض قرارداد 
و ۲. نقض قانون دفاع از اســرار تجاری از 
ریووس شکایت کرده است. در پرونده ای 
که اپل علیه ریووس تشــکیل داده، قید 
شده که اپل این اقدام را برای »جلوگیری 
از ریــووس و کارمندانــش در خصــوص 
سوءاســتفاده از ارزشــمندترین اســرار 
تجاری اپل به منظور رقابت غیرقانونی و 

ناعادلانه« انجام داده است. 

 اپــل ادعــا می کنــد کارمنــدان 
ســرقت  از  پــس  ســابقش 
اطلاعات بسیار حساس تجاری در مورد 
تراشــه های ایــن شــرکت بــه ریــووس 
پیوســتند و ریووس هم از ایــن اطلاعات 
برای رقابت ناعادلانه اســتفاده می کند. 
بایــد خاطرنشــان کــرد کــه ریــووس یک 
اســتارتاپ اســت کــه بــرای شــرکت ها 
سیستم های یکپارچه طراحی می کند. 

 بــر اســاس گزارش هــا، »ادوارد 
داویــلا«، قاضــی پرونــده در 
ســن خوزه رأی داد که اپل به  اندازه کافی 
بــرای ادعای خود مســتندات ارائــه کرده 
است. همچنین این شرکت از کارمندان 
سابق و اطلاعات مبادله شــده با ریووس 
صدمه دیده است. در واقع ادله و مدارکی 
که اپل ارائــه داده بــود، توانســت قاضی 
داویلا را قانع کنــد که از اقــدام کارمندان 
ســابقش و ریــووس زیــان  دیــده اســت. 
ریووس نیز متقابلاً اتهامات خود را مبنی 
بر نقــض قانون دفــاع از اســرار تجــاری و 
نقــض قــرارداد پنــج کارمنــد ســابق اپــل 
تکذیب کرد، اما قاضی ادعای ریووس را 

نپذیرفت. 

 این اختلاف در مورد »سیستم 
روی تراشه« است. سیستم روی 
تراشــه یــک مــدار مجتمــع اســت کــه 
یــک سیســتم  عناصــر  از  بســیاری 
کامپیوتری را در یک چیپ واحد ترکیب 
کــرده و جــای می دهــد. اپــل می گویــد 
میلیاردها دلار برای قدرتمندتر کردن این 

سیستم سرمایه گذاری کرده است.

NEWSخبر

مایکروســافت سیســتم رتبه بنــدی 
جدیــدی را بــرای کارمنــدان در 
عملکــرد  بررســی  خصــوص 
معرفــی کرده کــه فقــط برای 
مدیران قابل مشاهده است. 
از این رتبه بنــدی برای تعیین 
»پاداش« کارمندان اســتفاده 
مایکروســافت  می شــود. 
را  جدیــد  رتبه بندی هــای 
»توصیف کننده هــای میــزان تأثیرگذاری« 
می نامد و می گوید این رتبه بندی با رتبه بندی های قبلی 
متفــاوت اســت. یکــی از مدیران ایــن شــرکت می گوید: 
»فرهنگ سازمانی مایکروسافت به ما می گوید هر کسی 
می تواند در طول زمــان یاد بگیرد و رشــد کند. به همین 
دلیل ما بر عملکرد افراد برچسب نمی زنیم و رتبه بندی 

ما تفاوت دارد و در واقع توصیفی است.«
عناوینــی کــه در ایــن رتبه بنــدی در نظــر گرفتــه شــده، 
عبارت انــد از: »تأثیرگــذاری کمتــر از حــد انتظــار«، 
»تأثیرگذاری کمــی کمتر از حــد انتظــار«، »تأثیرگذاری 
موفق« و »تأثیرگذاری استثنایی«. این عناوین معیاری 
بــرای تعییــن میــزان تأثیرگــذاری افــراد هســتند و فقط 
مدیران به این رتبه بندی دسترسی خواهند داشت. در 
ادامه هر عنوان یا رتبه را به طور کامل توضیح می دهیم.

 تأثیرگــذاری کمتــر از حــد انتظــار: وقتــی  یــک کارمند 
انتظارات را به طور مداوم در یک سال مالی جاری برآورده 
نکرده باشــد، یا از نظر ذهنی به اندازه کافی رشد نکرده 
باشــد. منظــور از رشــد ذهنی این اســت که مســئولیت 
اشــتباهاتش را بر عهده گیــرد، برای بازخورد نســبت به 

کارش درخواســت کنــد و به دنبــال آموختن 
بیشــتر برود. به علاوه کارمنــدی در این رتبه 
قرار می گیرد که نتواند انتظارات و ارزش های 

فرهنگی مایکروسافت را برآورده کند.
 تأثیرگــذاری کمــی کمتــر از حــد انتظــار: 
زمانــی که یــک کارمند چنــد فرصــت را برای 
برآورده کردن انتظارات سازمان از دست داده 
اســت، اما ایــن کارمند بــا مســئولیت پذیری 
در قبال شکســت ها، درخواســت بازخورد و 
به کارگیــری آموخته هایش بــرای تأثیرگذاری 

بیشتر رشــد ذهنی خود را نشــان داده است. همچنین 
ایــن کارمنــد بــا برخــی انتظــارات فرهنگــی و ارزش هــای 

مایکروسافت سازگار است. 
 تأثیرگــذاری موفقیت آمیــز: وقتی یک کارمنــد به طور 
مداوم طبق تمام انتظارات عمل کرده و احتمالاً در برخی 
موارد از حد انتظــار هم بهتر بوده اســت. این کارمند در 
قبال اشــتباهاتش مســئولیت پذیر اســت و درخواست 
بازخــورد بــه کارهایــش دارد. او به دنبــال آموختــن بوده 

و ذهــن خــود را رشــد داده اســت. ایــن کارمنــد به طــور 
مداوم انتظــارات را برآورده کرده و بــا ارزش های فرهنگی 

مایکروسافت همخوانی داشته است. 
 تأثیرگــذاری اســتثنایی: زمانی که یــک کارمند تأثیری 
پایــدار، معنــادار و بالاتــر از حــد انتظــار از خود بــر  جای 
می گــذارد و از تمام انتظــارات فراتــر می رود. 
این کارمند با مسئولیت پذیری، درخواست 
بازخورد و به کارگیــری آموخته هایش در کار، 
رشــد ذهنــی فوق العــاده ای را از خــود نشــان 
می دهــد. ایــن کارمنــد بــا تمــام ارزش هــا و 
انتظارات مایکروســافت همخوانــی دارد. به 
گفتــه مایکروســافت رتبه بندی هــای جدیــد 
برای کمک به مدیــران در تعیین تأثیرگذاری 
کارکنــان و پــاداش آنهاســت. همچنیــن این 
رتبه بندی به ارائه بازخورد واضح به عملکرد 
کارکنان کمک می کنــد. به علاوه کارکنان بــا توجه به این 
رتبه بنــدی بهتــر می توانند رابطــه بین عملکــرد و میزان 

پاداش خود را دریابند. 
سیســتم رتبه بندی جدید پــس از آن صــورت گرفت که 
مایکروسافت حقوق  کارمندان را در سال جدید افزایش 
نداد و پــاداش و مزایای کارمندان را نیــز کاهش داد. این 
شرکت به مدیران گفته که در مورد بررسی و رتبه بندی با 

کارمندان صحبت نکنند. 
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